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Zápis č. 5 

ze zasedání Výboru pro zdravotnictví 

Zastupitelstva Olomouckého kraje 

ze dne 16. 3. 2022 

Přítomni: Nepřítomni: 

MUDr. Marcela Škvařilová, Ph.D.  

Mgr. Radka Filipčíková, Ph.D., MBA, LL.M., MPA Omluveni: 

Mgr. Rostislav Hrdiborský Mgr. Kamila Baláková 

Dan Chromec MUDr. Martin Eliáš 

JUDr. Vladimír Lichnovský MUDr.Lumír Kantor, Ph.D. 

Jitka Majerová Blanka Kolečkářová 

Martin Malášek  

MUDr. Ivo Mareš, MBA Hosté: 

MUDr. Irena Pachtová Mgr. Dalibor Horák 

Mgr. Isabela Pospíšilová Ing. Bohuslav Kolář, MBA, LL.M. 

Bc. Drahomír Sigmund, MBA MUDr. Andrea Škurková 

Ing. Lenka Slováková Jan Zatloukal 

PharmDr. Robert Šrejma  

MUDr. Vítězslav Vavroušek, MBA, MPH  

MUDr. Radan Volnohradský  

  

 

Program: 

1. Úvod 

2. Informace o aktuální epidemiologické situaci po dvou letech pandemie COVID-19 

3. Seznámení s aktuálními usneseními Zastupitelstva Olomouckého kraje v oblasti 
zdravotnictví 

4. Kontrola plnění předchozích usnesení výboru 

5. Různé  
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Zápis: 

1. Úvod 

Předsedkyně výboru MUDr. Škvařilová zahájila zasedání výboru pro zdravotnictví (dále také 
jen „zdravotní výbor“), přivítala jeho členy a hosty zasedání. 

Výbor schválil navržený program dnešního zasedání.  

2. Informace o aktuální epidemiologické situaci po dvou letech pandemie COVID-19 

MUDr. Škvařilová požádala MUDr. Andreu Škurkovou, ředitelku odboru protiepidemického 
Krajské hygienické stanice Olomouckého kraje, o přednesení prezentace k tématu. 

MUDr. Škurková uvedla, že COVID-19 se poprvé objevil v Číně ve městě Wu-Chan na konci 
roku 2019, odkud se postupně rozšířil do celého světa. První případ v České republice se 
objevil 1. 3. 2020, v Olomouckém kraji 8. 3. 2020. Současná varianta „omikron“ byla zjištěna 
u prvního pacienta v kraji 15. 12. 2021. V roce 2020 nemoc zasáhla daleko menší množství 
dětí, v roce 2021 už se dotkla i dětí.  

V tomto období dochází ke komunitnímu šíření, nicméně situace nemá vážný dopad na 
poskytování zdravotní péče v nemocnicích. Aktuální přístup krajských hygienických stanic 
k nemocným při nařizování izolace se řídí metodickým pokynem Ministerstva zdravotnictví 
z 11. 2. 2022.  

Koronavirus mutuje, některé varianty zanikají. Je vysoce pravděpodobné, že lze očekávat 
nejpozději na podzim 2022 další vlnu. V případě příznivého vývoje nebude průběh závažný, 
to znamená obdobný jako u jiných sezónních respiračních onemocnění. 

Předsedkyně výboru MUDr. Škvařilová poznamenala, že počty hospitalizovaných v tuto 
chvíli jsou mnohem lepší oproti období začátku roku 2022, v nemocnicích je 107 
hospitalizovaných s COVID-19, intenzivní péče (JIP) je poskytována 7 pacientům.  

MUDr. Škurková sdělila, že současný příchod uprchlíků z Ukrajiny může znamenat určité 
riziko i pro šíření koronaviru, vzhledem např. k jejich nižší pro-očkovanosti, ale závažnost 
teď nelze odhadnout.  

Náměstek hejtmana Mgr. Horák poznamenal, že bude zajímavé, jak s dostupnými údaji 
naloží Ústav zdravotnických informací a statistiky. MUDr. Škurková reagovala, že se počítá 
se spuštěním statistického systému s údaji o uprchlících ve vztahu ke COVID-19, ale 
zmíněný systém zatím není v provozu. 

MUDr. Volnohradský se dotázal, zda u nás oficiálně uznáváme očkování vakcínou Sputnik. 
MUDr. Mareš doplnil, že na Ukrajině byla tato vakcína podána pouze 30 % očkovaných. 
MUDr. Škurková sdělila, že osoby očkované vakcínou Sputnik nelze v České republice 
považovat za očkované.  

MUDr. Škvařilová se zajímala, zda se budou děti uprchlé z Ukrajiny přeočkovávat, MUDr. 
Škurková odpověděla, že zatím není tato záležitost rozhodnuta. 

MUDr. Škvařilová poděkovala MUDr. Škurkové za přednesené informace a účast na 
zasedání výboru. 

3. Seznámení s aktuálními usneseními Zastupitelstva Olomouckého kraje v oblasti 
zdravotnictví 

Tajemník výboru informoval o usneseních Zastupitelstva Olomouckého kraje (ZOK) 
v oblasti zdravotnictví v době od minulého zasedání zdravotního výboru.  

Na zasedání ZOK dne 13. 12. 2021 bylo mimo jiné schváleno vyhlášení dotačního titulu 
Podpora významných aktivit v oblasti zdravotnictví (10.01.02.) v rámci dotačního programu 
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Olomouckého kraje na podporu zdraví a zdravého životního stylu v roce 2022 (10.01.); ZOK 
dále rozhodlo v rámci oblasti eHealth konceptu Smart Region Olomouckého kraje 
o poskytnutí finančních darů na projekty  Fakultní nemocnici Olomouc; ZOK také schválilo, 
aby poskytovatel zdravotních služeb AGEL Středomoravská nemocniční a.s. byl pověřen 
poskytováním služeb obecného hospodářského zájmu, (pro služby na pracovištích 
navazujících na urgentní příjmy II. typu.).  

Na svém zasedání dne 14. 2. 2022 ZOK schválilo dodatky zřizovacích listin tří 
příspěvkových organizací, které kraj zřizuje v oblasti zdravotnictví; ZOK dále schválilo 
vyhlášení dotačních titulů na podporu lůžkové paliativní péče (11.01.01.) a na podporu 
poskytovatelů domácí paliativní péče (11.01.02.) v rámci dotačního programu Olomouckého 
kraje na podporu poskytovatelů paliativní péče v roce 2022; ZOK také schválilo realizaci 
Zdravotně-preventivního programu v Olomouckém kraji v roce 2022 a poskytnutí finančního 
daru Krajské hygienické stanici Olomouckého kraje (KHS) ve výši 300 tis. Kč na realizaci 
projektů v rámci zmíněného zdravotně-preventivního programu; ZOK schválilo vyhlášení 
dotačního programu Smart region Olomoucký kraj 2022 (15.01.) a v jeho rámci dotačního 
titulu č. 2 zaměřeného na realizaci Smart opatření v oblasti eHealth (15.01.02.). 

4. Kontrola plnění předchozích usnesení výboru 

MUDr. Škvařilová uvedla, že z minulého zasedání zdravotního výboru vznikl úkol zveřejnit 
poděkování zdravotního výboru pracovníkům ve zdravotnictví a sociálních službách za 
pracovní nasazení při opatřeních proti COVID-19. Toto poděkování bylo zveřejněno 
v prosinci na webu Olomouckého kraje. 

MUDr. Škvařilová dále sdělila, že na minulém zasedání navržené zpracování informací 
o očkování  proti COVID-19 bylo připravováno, ale na přelomu roku se situace vyvinula tak, 
že zveřejnění informací už nebylo aktuální. 

5. Různé  

MUDr. Škvařilová požádala vedoucího odboru zdravotnictví krajského úřadu Ing. Koláře 
o informace z krizového štábu nemocnic konaného 15. 3. 2022.  

Ing. Kolář sdělil, že krizového štábu nemocnic je grémium, které se schází jenom 
v Olomouckém kraji, účastní se ho zástupci nemocnic, Hasičského záchranného sboru, 
Policie ČR a Armády ČR. Dosud se zabýval otázkami souvisejícími s COVID-19, plynule se 
ale přeorientovává na uprchlickou krizi.  

Krizový štáb nemocnic 15. 3. 2022 konstatoval, že situace související s COVID-19 je 
stabilizovaná, novým problémem bude zajištění potřebné zdravotní péče uprchlíkům 
z Ukrajiny. Pro poskytování zdravotní péče je zásadní, že se uprchlíci mají od jejich vstupu 
do ČR brát naroveň českým pojištěncům. Nárok na zdravotní služby mají od počátku, je 
slíbeno, že poskytnutá péče bude proplacena, i když ještě např. nemají vydanou průkazku 
(kartičku) zdravotní pojišťovny. Navíc se na péči jim poskytnutou nemají vztahovat regulační 
mechanismy zdravotních pojišťoven.  

V našem kraji se už objevily mezi uprchlíky případy infekčních nemocí, jsou řešeny stejně 
jako u občana ČR, péče bude proplacena. V Hanáckých kasárnách v centru Olomouce je 
umístěno Krajské asistenční centrum pomoci Ukrajině (KACPU), kde je i místnost pro osoby, 
které je potřeba izolovat kvůli podezření na infekční nemoci. Převozy uprchlíků 
s podezřením na infekční nemoci zatím zajišťuje Zdravotnická záchranná služba 
Olomouckého kraje, ale nejde o jejich kompetenci, takže se uvažuje o dalších možnostech. 

Na KACPU by bylo přínosné zajistit službu všeobecného praktického lékaře, bude se dále 
řešit. V kraji jsou zatím registrovány 4 tisíce uprchlíků, očekávají se další 4 tisíce. 
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MUDr. Škvařilová sdělila, že v nemocnicích zatím nejsou problémy s poskytováním 
zdravotní péče o uprchlíky, jde o jednotlivce. Pokud by někdo věděl o lékaři ochotném 
sloužit na KACPU, ať dá vědět na odbor zdravotnictví. 

Mgr. Filipčíková doplnila, že každému uprchlíkovi VZP generuje rodné číslo a náhradní 
průkaz pojištěnce (který mají předkládat při poskytování zdravotní péče).  

Mgr. Pospíšilová se dotázala, zda je zajištěna i specializovaná péče. MUDr. Škvařilová 
potvrdila, že je zajištěna specializovaná i centrová péče. 

Mgr. Horák doplnil, že podle jeho zkušeností nejsou občané Ukrajiny zvyklí zbytečně 
vyhledávat zdravotní péči (zdravotní systém na venkově je tam velmi slabý), ale na druhou 
stranu to zase znamená, že nejsou např. v potřebné míře očkovaní. V tuto chvíli je na 
Ukrajině problém s léky, ale kvůli právním předpisům je velmi komplikované léky od nás na 
Ukrajinu vyvézt (včetně vydávaných bez předpisu).  

PharmDr. Šrejma se dotázal na nový systém hodnocení žádostí o dotace z rozpočtu kraje 
prostřednictvím MS Teams.  

Mgr. Horák reagoval, že změny v procesu hodnocení žádostí o dotace nevzešly z oblasti 
zdravotnictví. Iniciovali je někteří členové Rady OK, kteří se domnívali, že je potřeba, aby 
dotace byly hodnoceny v co největší možné míře automaticky podle jasných pevných kritérií 
s co nejmenším uplatněním subjektivních názorů. Administrátoři dotačních programů 
(z odborů krajského úřadu) měli pouze žádosti o dotace převzít a přidělit body, které byly 
předem stanoveny ke zmíněným pevným kritériím. Hodnotící komise se měly k takovému 
hodnocení potom připojovat s tím, že administrátoři už neměli zpracovávat návrhy 
hodnocení pro hodnotící komise. V dotačních programech ve zdravotnictví zatím nebyl ještě 
velký počet žádostí, ale např. v oblasti kultury jde o stovky žadatelů. Přitom neměli (na rozdíl 
od zdravotnictví) vytvořeny menší hodnotící komise a hodnotitelé očekávali před-chystání 
hodnocení od administrátorů. Navíc se ukazuje, že přísné uplatnění tvrdých kritérií 
nepřineslo optimální výsledky. Takže se v procesu hodnocení provedou další korekce. 

Ing. Kolář doplnil, že administrátoři ve zdravotnických dotačních programech provedou 
hodnocení podle „tvrdých“ kritérií a připraví návrh hodnocení v komisích, nemohou ale 
navrhovat částky dotací. Budou také svolána jednání hodnotících komisí. Ing. Kolář také 
poděkoval účastníkům už proběhlého hodnocení v dotačním titulu Podpora významných 
aktivit v oblasti zdravotnictví.  

Mgr. Horák se vrátil k tématu transportu novorozenců leteckou záchrannou službou, ke 
kterému je potřeba ve vrtulnících zádržný systém na inkubátory (téma zaznělo na 
3. zasedání výboru 29. 9. 2021). O tom, že řešení problému bylo nalezeno na jednání 
Výboru pro zdravotnictví ZOK, informoval štáb České televize, v reportáži však tato 
informace nezazněla. Důvodem byla zřejmě skutečnost, že média v praxi spíše informují 
o problémech, než o příkladech dobré praxe.   

Tajemník výboru požádal členy výboru o aktivaci účtu pro MS Teams a členy příslušné 
hodnotící komise o zaslání hodnocení k žádosti o individuální dotaci. 

MUDr. Škvařilová poděkovala všem za účast a diskusi na zasedání výboru, termín příštího 
zasedání zdravotního výboru byl stanoven na 8. 6. 2022 ve 14:30. 

V Olomouci dne 16. 3. 2022 

   ………………………………. 
MUDr. Marcela Škvařilová, Ph.D. 

předsedkyně výboru 
Přílohy:  Usnesení  

Prezenční listina 


